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رئیس شورای شهر اصفهان گفت: اصفهان 
از دهه های گذشته در چرخه نادرست توسعه 
قرار گرفته و این مســیر غلط اکنون شــهر را 
به یک بن بســت زیســت محیطی کشــانده 
ایلنــا از اصفهــان، محمد  اســت.به گزارش 
نورصالحی در بیســت و یکمین جلسه علنی 
شورای اسلامی شــهر اصفهان اظهار کرد: در 
واپســین روزهای پاییز قرار داریم و در حالی 
به استقبال زمســتان می رویم که باز همانند 
سال های گذشــته ریه های شهر مجالی برای 
تنفس ندارد و غبار آلودگی بر چهره کلانشهر 
اصفهــان خودنمایی می کنــد. وی ادامه داد: 
متاسفانه هر سال شــاهد هستیم که از تعداد 
روزهای پاک کاسته می شود و معضل الودگی 
هوا دیگر بخشــی از زندگی روزمره شهروندان 
اصفهان شــده کــه البته از تبعــات مهم آن 
گســترش روزافزون بیماری های قلبی، ریوی 
و بــالا رفتن آمار بیماری های صعب العلاج در 
بین مردم اســت. رئیس شورای شهر اصفهان 
با بیــان اینکه اصفهــان در آلودگی هوا گوی 
سبقت را از کلانشهرهای دیگر ربوده و عنوان 
آلوده ترین شــهر ایران را بــه خود اختصاص 
داده اســت، تصریح کــرد: در ارزیابی علل و 
عوامــل بحران های موجود بایــد به این نکته 
مهم توجه کرد که اصفهان از دهه های گذشته 
در چرخه نادرست توسعه قرار گرفته و شرایط 
اصفهان متاثر از این توســعه نامتوازن اســت. 
این مسیر غلط اکنون شهر را به یک بن بست 
زیســت محیطی کشــانده و به طور مستقیم 
آب و هوا دو عامل زیســتی محدود کننده در 

اصفهان هستند.
نمی توان  کــر:  خاطرنشــان  نورصالحــی 

سرنوشــت کلانشــهر مهمی مانند اصفهان را 
جدای از کشور مورد بررسی قرار داد، چرا که 
وضعیت اصفهان تحت تاثیر دیگر مناطق قرار 
دارد. وی با بیان اینکه یکی از مواردی که باید 
در ایــن زمینه مورد توجه قــرار گیرد ارتباط 
متقابل صنعت و شــهر است، تصریح کرد: این 
موضــوع از جنبه های مختلــف آلودگی های 
هوا، ترافیک و مهاجرپذیری قابل بررسی است، 
بنابراین بررسی چگونگی توسعه صنعتی برای 
بهبود شهر اصفهان یک ضرورت است. رئیس 
شورای  شــهر اصفهان خاطرنشان کرد: علاوه 

بر وظایفی که مسئولان و اداره کنندگان شهر 
برای بهبود کیفیت زندگی و شــرایط زیست 
محیطی بر عهده دارند، مــا بیش از هر زمان 
دیگری نیازمنــد تغییر نگرش و رفتار مردم از 
طریق آموزش های محیط  زیستی هستیم. وی 
اضافه کــرد: از طریق آموزش در حوزه محیط 
 زیســت می توان به ترویج مهارت ها، توانایی ها 
و آگاهی در بین افــراد و گروه های اجتماعی 

پرداخت. 
نورصالحی با بیان اینکه حل شدن معضلات 
زیســت محیطی بدون در نظر گرفتن توسعه 

پایدار امری محال و ناشدنی خواهد بود، افزود: 
البته توســعه به هر قیمتــی و بدون توجه به 
آســیب های زیســت محیطی و بدون آینده 
نگری خود می تواند بســیار مخرب عمل کند. 
وی اظهار کرد: توســعه پایدار باید بر اســاس 
اصول و قواعد آمایش ســرزمین برنامه ریزی 
شــود، در واقع هرگونه توسعه ای که در آینده 
نتواند به روند فعالیتی خود به هر دلیلی ادامه 
دهد و یا اینکه ضرر و زیان های جبران ناپذیری 
را به محیط زیســت و منابع طبیعی وارد کند، 
یک توســعه ناپایدار محسوب می شود. رئیس 

شورای  شــهر اصفهان یادآور شد: توسعه بی 
رویــه صنایع بــدون در نظر گرفتن شــرایط 
محیــط زیســتی، فعالیت و اســتقرار صنایع 
آجرپزی و واحدهای ســنگبری، شهرک های 
صنعتی در شعاع ۵۰ کیلومتری، حمل و نقل 
و ترافیک و تغییــر کاربری اراضی، نمونه های 
بارز توسعه ناپایدار در اصفهان است. وی افزود: 
بدون در نظر گرفتن توجیه اقتصادی، تخریب 
نکردن محیط زیســت و منابع طبیعی، برهم 
نزدن نظم اجتماعــی و پایمال نکردن حقوق 
نســل های آینــده نمی توان برای یک شــهر 
برنامــه بلند مدت در نظــر گرفت. نورصالحی 
با بیان اینکه کلانشــهر اصفهان در سال های 
اخیر با مشــکلات مختلفــی در زمینه تامین 
آب آشــامیدنی، تامین حقابه های کشاورزی و 
حقابه های زیســت محیطی مواجه بوده است، 
گفــت: این امر موجب بروز مشــکلات متعدد 
اقتصادی ومعیشتی، اجتماعی و امنیتی برای 
مردم اصفهان شده اســت.وی ادامه داد: حل 
شــدن معضلات و بحران های موجود اتحاد و 
همبستگی تمام ارگان های ذیربط را می طلبد 
و بــرای نجات این شــهر جهانــی باید همه 
امکانات و ظرفیت های موجود در کشور بسیج 
شــوند. در این راســتا حتی ما فرصت اولویت 
بندی را هم نداریم و آب، خاک و هوا نیازمند 
عزم راسخ و بسیار جدی است تا بتوانیم حیات 
اصفهان را حفظ کنیم.رئیس شــورای  شــهر 
اصفهان گفت: در این مســیر همه مســئولان 
مربوط بایــد کاملا در راســتای قانون هوای 
پاک، مصوب مجلس شورای اسلامی، حرکت 
 کــرده و به مســئولیت خود در ایــن زمینه

 عمل کنند.

معادن شن و ماسه جوبجی رامهرمز در استان خوزستان 
بــه دلیل نبود جاده دسترســی برای تردد ماشــین آلات 
تعطیل شــده و ۸۰۰ نفر را بیکار کرده، حالا معدن داران 
و کارگران خواســتار همکاری و بازگشــایی موقت جاده 
ســاحلی )رودخانه( از سوی دستگاه ها به خصوص سازمان 
صمت خوزستان هستند تا جاده دوکوهک تکمیل شود.به 
گزارش خبرنگار ایلنا از خوزستان، معادن جوبجی رامهرمز 
از چندین ســال گذشته با حدود ۵۷ کارخانه تولید شن و 
ماســه و تعداد زیادی معدن مخروط، اشتغال حدود ۸۰۰ 
نفر از اهالی منطقه را سبب می شد و شن و ماسه بسیاری 
از پروژه های درون اســتان را تأمین می کرد.ماشــین آلات 
ســنگین این معادن برای تردد از جاده روســتای جوبجی 
که عرض کمی داشــت و باعث آلودگی محیط زیســتی، 
صوتی، خطر تصادف و دیگر مشــکلات برای روســتاییان 
می شــد عبور می کردند که در سال ۹۶ با توجه به اهمیت 
معادن در اقتصاد منطقه و مشــکلات روســتاییان شورای 
تأمین شهرستان ساخت جاده دسترسی دیگری برای تردد 
کامیون ها به نام جاده دوکوهک را به تصویب رساند.جاده 
دوکوهک به طول ۵ کیلومتر بعد از گذشــت چندین سال 
تنهــا 3.۵ کیلومتر آن خاک برداری شــده و مابقی آن به 
دلیل معارضاتی با مشکلاتی مواجه شده است.اهالی روستا 
که  نســبت به تردد ماشــین آلات از جاده روستا اعتراض 
داشــتند و معدن داران نیز با آن ها موافق بودند، باعث شد 
در ســال های ۹۷ و ۹۸ این جاده مقطعی باز و بسته شود 
و اشــتغال ۸۰۰ نفر را به خطر بیاندازد.معادن که تنها راه 
دسترسی خود را از دست داده بودند و جاده دوکوهک نیز 
بعد از گذشت سال ها بلاتکلیف مانده بوده بعد از حدود ۱۴ 
ماه تعطیلی معادن در اســفند سال ۹۹ تعدادی از جوانان 
و معــدن داران با مجوزات لازم شــورای تأمین و با هزینه 
شــخصی خود اقدام به ساخت جاده ساحلی یا رودخانه به 
طول ۲ کیلومتر کردند و بعــد از چند روز فعالیت معادن 
از این جاده میــراث فرهنگی اعــلام می کند که چندین 
متــر این جاده در حریــم میراث بوده و راهــداری اقدام 
به مســدود کردن آن می کند.بعد از پیگیری ها دشــتکی 
اســتاندار پیشین خوزســتان اجازه تردد ماشین آلات را از 
اول خردادماه ســال ۱۴۰۰ تا آبان ماه سال جاری را صادر 

کرد تا وضعیت جاده دوکوهک تعیین تکلیف شــود که باز 
هم اتفاقی نیفتاد و معادن جوبجی بعد از فعالیت چندماهه 

دوباره تعطیل شدند.
به گفته معدن داران اداره صمت خوزســتان که متولی 
این معادن نیز بــوده اقدامی انجام نداده و در برخی مواقع 
نیز از دادن استعلامات موردنیاز خودداری می کرد. خواسته 
این معدن داران بازگشــایی موقت جاده ساحلی تا ساخت 
جاده دوکوهک بوده و حاضر بــه همکاری های لازم برای 
ساخت جاده مذکور هستند.هرمز بهاروند فرماندار رامهرمز 
در ایــن رابطه به خبرنگار ایلنــا می گوید: از لحاظ قوانین 
و مقررات ســازمان صمت یا ســرمایه گذار باید زیرساخت 
جاده معادن را فراهم کند. مســیری که در دوکوهک برای 
احداث جاده انتخاب شــد زمین کشاورزی بوده و چندین 
مالــک دارد.وی می افزایــد: با این وجود مقــداری از کار 
اجرایی پیش رفته و تعدادی از زمین های کشــاورزی نیز 
توســط کشاورزان فروخته و حدود 3 مالک باقی مانده که 
معارض هستند. در زمان اســتاندار سابق جلساتی برگزار 
و بنا شد این مســیر به عنوان پروژه ای که برای شهرستان 
اولویت دارد اعمال ماده ۹ شــود که اردیبهشــت ماه صادر 
شــد.بهاروند با بیان اینکه اعمال ماده ۹ توسط وزیر صادر 
شد، ادامه می دهد: در آن قید شده که سرمایه گذاری جاده 
و تملک کردن زمین ها توسط معدن داران انجام شود و قرار 
شد اداره صمت کار اجرایی این جاده را آغاز کند که هنوز 
انجام نشده اســت.وی بیان می کند: جلسه شورای تأمین 
در شهرســتان نیز برگزار و ادارات کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای، میراث فرهنگی و ســازمان آب و برق حضور 
داشــته و اداره صمت و پلیس راه استان در جلسه حضور 
نداشــتند؛ ولی مابقی نظرشــان در مورد جاده ساحلی یا 

همان رودخانه منفی بود.
فرماندار رامهرمز اضافه می کند: لازم اســت ســازمان 
صمت خوزســتان این کار را با جدیت بیشتری انجام دهد 
چرا که آســیب جدی به اقتصاد شهرستان و حتی بخشی 
از استان که مصالح پروژه ها را تأمین می کرد وارد می شود.

گفتنی اســت، اعمال ماده ۹ یک پروژه رسمی به حســاب 
می آید و اگر مالکین و معارضین یک پروژه همکاری نکنند، 
دســتگاه اجرا کننده پروژه از دادســتانی تقاضا می کند و 

دادســتانی طبق قانون و مقررات و نظر کارشناســی مبلغ 
زمین موردنظر به حســاب دادگستری واریز شده و دستور 
کار داده می شــود.رامین داوودی معــاون امــور معادن و 
صنایع معدنی ســازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان 
در ایــن باره بــه خبرنگار ایلنا می گویــد: جاده دوکوهک 
دارای معارضاتی در مسیر شامل زمین های کشاورزی بود 
که حدود ۸۰ درصد آن تملک شــده و با استعلاماتی که 
صورت گرفت و با پیگیری های ســازمان صمت خوزستان 
توانستیم اعمال ماده ۹ را برای تملک مابقی زمین ها را از 
وزارت صمت دریافت کنیم.وی در ادامه مطلب فوق اضافه 
می کند: اعمال ماده ۹ به دادســتانی رامهرمز واگذار شــد 
که از طریق قانون اعلام شــده تملک باقی زمین ها انجام 
تا سنگ شکن داران بتوانند هزینه زمین ها در مسیر جاده 
دوکوهک را به مالکین را پرداخت کنند که در شُرف انجام 

دادن است.
معــاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت خوزســتان با بیان اینکه استعلاماتی برای 
این جاده از ادارات مربوطه انجــام دادیم که کمی زمان بر 
بود، عنوان می کند: برای تملک زمین های کشاورزی ثبت 
اســناد و جهاد کشاورزی باید مالکین را مشخص کنند که 
هنــوز اقدامی نکرده به همین دلیل موضوع به دادســتان 
ارجاع شده تا تسریع شود.وی بیان می کند: همچنین جاده 
در منطقه باســتانی جوبجی بوده و چندین بار استعلامات 
لازم از میراث فرهنگی انجام شــده تا جاده از کنار منطقه 
مذکور عبــور کند.داوودی اضافه می کند: بهترین مســیر 
همین دوکوهک بوده اگــر بخواهیم جاده دیگری انتخاب 
کنیم باید دوباره همین روند طی شود و زمان بر است.سید 
عباس موســوی رئیس اداره میراث فرهنگی و گردشگری 
رامهرمز در این باره به ایلنا می گوید: متولی ســاخت جاده 
دوکوهک ســازمان صمت بوده که بخشی از این جاده در 
منطقه تاریخی بود.وی می افزاید: اداره کل میراث فرهنگی 
استان نیز برای همکاری و به دلیل اینکه اشتغال جوانان در 
میان بود ضمن دریافت استعلامات لازم از سازمان صمت 
اســتان و 3 مسیر پیشــنهادی با کار کارشناسی و بررسی 
منطقه اجازه داد این جاده با حفظ حریم و فاصله از مناطق 
باستانی احداث شــود ولی این جاده معارض دیگری دارد 

کــه مربوط به میراث فرهنگی نیســت.رئیس اداره میراث 
فرهنگی و گردشــگری رامهرمز در خصوص جاده ساحلی 
یا رودخانه که بســته شــده نیز می گوید: ایــن جاده نیز 
معارضاتی از سوی ادارات مختلف دارد.وی ادامه می دهد: 
ولی می توان مانند جاده دوکوهک که استعلامات از سوی 
ســازمان صمت ارائه شــد و با کار کارشناســی معارضات 
برطرف شــد این موارد را برای جاده ســاحلی یا رودخانه 
نیز انجام داد.موســوی در ادامه مطلب فوق اضافه می کند: 
اداره کل میــراث فرهنگی اســتان بــرای اقتصاد منطقه و 
اشتغال جوانان حاضر به همکاری است ولی سازمان صمت 
به عنوان متولی این موضوع حضور داشته باشد تا بتوان کار 
کارشناســی را شروع و بهترین مسیر را برای جاده ساحلی 
انتخاب کرد تا ضمن آســیب نرسیدن به مناطق باستانی 
این جــاده به طور موقت برای تردد ماشــین آلات معادن 

راه اندازی تا جاده دوکوهک احداث شود.
کلاف ســردرگم معادن جوبجی با احداث یک جاده که 
تمام ابعاد آن تعریف شــده و از ســال ۹۶ منتظر اقدامات 
ســازمان صمت بوده می تواند باز شــود. معدن دارانی که 
حاضر به همکاری هســتند و منتظر تصمیمات مسئولین 
مربوطه مانده اند.جدا از اشــتغال تعداد زیادی از کارگران 
اهمیــت اقتصــادی این منطقه در تأمین شــن و ماســه 
پروژه های مهمی در استان نمود پیدا می کند لذا امیدواریم 
که ادارات مربوطه با هماهنگی های بین دســتگاهی هرچه 
زودتر برای حل این مشــکل اقدام کنند در غیر اینصورت 
آســیب های اقتصــادی و اجتماعــی آن در آینده نزدیک 
تأثیرش را بر شهرســتان خواهد گذاشت.اعمال ماده ۹ نیز 
می توانســت از روز های اولین صدورش انجام شود. معدن 
داران حالا خواســتار تعریف یک جــاده موقت برای تردد 
خود تا تعیین تکلیف جاده دوکوهک هســتند چرا که به 
گفته آن ها جاده ساحلی یا رودخانه مجوز شورای تأمین را 
دارد و چرا ادارات مربوطه قبل از احداث آن مخالفت خود 
را اعلام نکردند و بعد از گذشت تنها چند روز مخالف شده 
و جاده را مسدود کردند؛ همچنین مشخص نیست ساخت 
ایــن جاده تا چه موقع زمان ببرد و همین امر ۸۰۰ کارگر 
بیکار شده را می رنجاند و از استاندار خوزستان تقاضا دارند 

که اقدامات لازم را در این خصوص انجام دهد.

نرخ پایین خرید تضمینی پنبه ســبب شد تا واسطه ها 
پر جنب و جوش تر از گذشته جولان دهند و اگر چه بهای 
تعیین شده توســط دلالان بالاتر از سالهای قبل است اما 
باز هم جوابگوی دسترنج کشاورزان نیست.به گزارش مهر، 
خراســان جنوبی با داشــتن بیش ۶ هزار هکتار سطح زیر 
کشت طلای سفید یکی از قطب های تولید پنبه در کشور 
محسوب می شــود اما آنچه در این سال های بی آبی آتش 
به وش های پنبه می زند واســطه های بازار و چرخه ناقص 
فراوری این محصول است که سبب می شود ارزش افزوده 
نصیب سایر استان ها شود.گفته های بهره برداران پنبه کار 
حکایت می کند که نرخ پایین خرید تضمینی، گرانی ســم 
برای مبارزه با آفات، کم آبی و افزایش چشمگیر هزینه های 
برداشــت محصول، جولان دلالان در بــازار و تلاش برای 
پایین نگه داشتن قیمت محصول برداشت شده در روزهای 
برداشــت و بازار فروش، نبود واحد ریســندگی در استان، 
گرانــی بیش از حد برداشــت مکانیــزه محصول و … از 
جمه مشکلاتی است که با آن دست و پنجه نرم می کنند.
همچنین دسترنج کشاورزان توسط واسطه ها با نازل ترین 
قیمت خریداری می شــود و تولید این محصول با توجه به 
شرایط بازار و ضعف فراوری و آب بر بودن، گرانی تجهیزات 
برداشــت و … درحال رنگ باختن است. کاهش محصول 
تولیدی هم ســبب شده است تا بسیاری از واحدهای پنبه 

پاک کنی غیر فعال شوند.
کم آبی و خشکســالی تیغی بر بیخ گلوی کشــاورزی 
گذاشــته و آفت های بســیاری به دامانش انداخته است. 
کاهــش تولیدات محصــولات باغــی و زراعی بــه ویژه 
محصولاتی با ارزش چون پنبــه و زعفران و … عرصه را 
بر بســیاری از فعالان این میدان تنگ کرده است.برداشت 
محصــول یا به صورت خــروج وش پنبه و دســتچین یا 

همراه با غوزه و به طرز ســنتی انجام می شود.دستگاه های 
مکانیزه برداشت محصول پنبه کار برداشت را با غوزه انجام 
می دهنــد و در واحدهای پنبه پاک کنی جداســازی وش 
از غوزه یا همان کالک پوســت ها انجام می شود.کشــاورز 
بشرویه ای که اهل قطب تولید پنبه استان است می داند با 
کم آبی و گرانی های به وجود آمده و هزاران مشــکل دیگر 
بر سر راه دیگر کاشــت، داشت و برداشت محصولی چون 
پنبه نه تنها برایش سود آور نیست بلکه ضررهایی هم دارد 
امــا باز هم ناامید نیســت.صفری از مافیای پنبه و جولان 
دلالان در بازار برای اینکه پنبه تولید شــده را از دســت 
کشاورزان با نازل ترین قیمت رها کنند گلایه کرد و گفت: 
بار دیگر دل طبیعت و زمیــن را زیر و رو کرده ام تا رزقی 
حلال داشــته باشــم.وی تصریح کرد: نرخ خرید تضمینی 
بســیار پایین بود و از این رو کشــاورزان تمایل به فروش 

پنبه خود با این نرخ ها را نداشتند.
وی بیان داشت: قیمت بازار اگر چه جوابگوی دسترنج 
کشــاورزان پنبه کار نیست اما بهتر از سال های قبل است.

به اظهار وی هر کیلو پنبه به نرخ های ۲۸ و ۲۹ هزار تومان 
توسط واســطه های بازار خریداری می شود و البته مافیای 
پنبه و دلالان مانند همیشه بیکار نمی نشینند و برای آنکه 
به نفع خود بازار را پیش ببرند ســعی بر پایین نگه داشتن 
قیمت ها دارند.این کشــاورز بشــرویه ای با بیان اینکه به 
سبب گرما و خشکســالی کاهش تولید داشته ایم، تصریح 
کرد: وش های پنبه در مقایســه با سالی که آب بیشتر بود 
کاهش یافته است.وی ادامه داد: اگر چه کارخانه های پنبه 

پاک کنی و جدا کردن وش از کالک در شهرســتان فعال 
است اما نداشــتن واحد ریسندگی در استان ضربه زیادی 
به بهره برداران محصول پنبه وارد می کند و ارزش افزوده 

فراوری را نصیب دیگر نقاط می کند.
پنبه کار اهل خوســف هم از جولان دلالان در روزهای 
برداشــت گفت و افــزود: در منطقه و روســتاهای اطراف 
مــا چند نفر بــه طور انحصاری خرید پنبــه با کالک را از 
کشاورزان در اختیار دارند.اکبری ادامه داد: در یک روستا 
هر مَن پنبه با کالک را بین نرخ های ۲۸ تا 3۰ هزار تومان 
خریداری می کنند.وی با بیان اینکه قیمت ها در مقایسه با 
سال های قبل بالاتر اســت اما به همان اندازه از سال قبل 
تاکنون هزینه های تولید محصول هم بالارفته و کم آبی و 
گرما هم سبب خســارت به محصول شده است، گفت: در 
شرایطی که روز به روز قیمت برخی محصولات کشاورزی 
و غیر کشــاورزی روندی افزایشی دارد نرخ پنبه که توسط 
مافیای بازار و دلالان اعلام می شــود جوابگوی هزینه های 
تولیــد نیســت و افزون بر ایــن، کاهش شــارژ چاه های 
کشــاورزی هم روز به روز سطح زیر کشت این محصول را 
در استان کاهش می دهد.این کشاورز پنبه کار خوسفی با 
اشاره به اینکه نیمه های اردیبشهت درگیر کاشت و داشت 
این محصول هســتیم و محصول را در آبان و آذر برداشت 
می کنیــم، عنوان کرد: با وجود زحمت و صرف هزینه های 
زیاد بــرای اقداماتی مانند تســطیح و صاف کردن زمین، 
خریــد بذر پنبه و کــود، هزینه های کارگــری و.... هنگام 
برداشت و فروش محصول، این هزینه ها به سختی جبران 

می شود.
معاون زراعت سازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی 
هم در گفتگو با خبرنگار مهربا اشــاره به اینکه سطح زیر 
کشــت پنبه در اســتان به بیش از ۶ هــزار و ۸۰۰ هکتار 
می رســد از کاهش تولید این محصو ل به ســبب کاهش 
بارندگی ها خبر داد.حسینی افزود: بیشتر کشت محصولات 
به ســمت و ســوی محصولات کم آب بر و علوفه ســوق 
یافته اســت.وی با بیان اینکه بیشترین سطح کشت پنبه 
در استان با ســه هزار و ۵۰۰ هکتار به شهرستان بشرویه 
اختصــاص دارد، ادامه داد: برای اعــلام نهایی میزان پنبه 
برداشت شده باید تا روزهای پایان برداشت محصول صبر 
کرد.به گفته وی برداشت پنبه در خراسان جنوبی با توجه 
به شــرایط آب و هوایی از ۱۵ مهر آغاز می شود و تا پایان 
آذر ادامه دارد.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی خراســان جنوبی هم در گفتگو با مهر گفت: به 
سبب کاهش منابع آبی و خشکسالی شاهد کاهش تولیدات 
پنبه هستیم.عبدالرضا اکبری با بیان اینکه خرداد، ورامین، 
خورشیدی و ساجدی از ارقام پنبه کشت شده در خراسان 
جنوبی اســت، تصریح کرد: خراسان جنوبی از استان های 
برتر در تولید پنبه در کشور است.اما مدت هاست افزایش 
قیمت نهاده هایی مانند سم و هزینه های سنگین برداشت 
و نبــود توجیه اقتصــادی، روزگار پنبــه را ناخوش کرده 
اســت و در این بین کارخانه های پنبه پاک کنی اســتان 
هم چرخشان نمی چرخد.در بحث فراوری طلای سفید در 
اســتان هفت واحد پنبه پاک کنی در اســتان وجود دارد 
که ســه واحد به دلیل کاهش ســطح زیر کشت در برخی 
مناطق و وجود دلالان و خرید پنبه و ارســال آن به دیگر 
نقاط و… غیر فعال و چهار واحد فراوری و تولید وش پنبه 

در شهرستان های بشرویه، سرایان و فردوس فعال است.

سرپرست اداره فرهنگ و ارشــاد سازمان منطقه آزاد 
قشــم گفت: فیلم »عطش« از قشــم برنده جایزه بزرگ 
و جایزه هیات مدیران آژانــس فیلم کوتاه در هفدهمین 
دوره جشــنواره فیلم موبایل فرانســه بــا موضوع صلح با 
طبیعت شــد.به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی منطقه آزاد قشم، حامد بی آزار افزود: فیلم 
»عطش« به کارگردانی و تهیه کنندگی اصغر بشارتی، جزو 

۵۰ فیلم منتخب از بین ۶۹۲ فیلمی بود که از ۹۲ کشــور 
جهان به این جشنواره بین المللی ارسال شد.وی ادامه داد: 
فیلــم ۶۰ ثانیه ای با موضوع آب، روایت قدردانی انســان 
از طبیعت با ســیراب کردن پرندگان است.سرپرست اداره 
فرهنگ و ارشــاد ســازمان منطقه ءزاد قشم تصریح کرد: 
هِبِه آب به موجودات دیگر، راهی برای شــکرگزاری مردم 
جزیره اســت و نقبی به درصد اهمیــت این ماده حیاتی 

در قشــم دارد.وی اظهار کرد: این فیلم کوتاه با بازی زیبا 
بازماندگان قشمی، تدوینگری منصور وحدانی، صداگذاری 
امین اردانی، مشــاور هنری ســیدحامد نوبری، عکاسی 
پشت صحنه فاطمه بشارتی و دســتیار کارگردانی فریناز 
بشــارتی تولید شده اســت.بی آزار افزود: طراحی پوستر 
این فیلم بر عهــده یونس دهقانی، ابوالفضل امیدوار، علی 
شیوه کش و صالح پوزیده از سایر عوامل این فیلم هستند 

و پخش کننده جشــنواره های خارجی فیلم را شــرکت 
اکســیرتصویر بر عهده داشــت.جایزه بــزرگ هفدهمین 
جشــنواره فیلم موبایل فرانســه شــامل کمک هزینه ۱۰ 
هزار یورویی برای تولید یک فیلم در ســال با کمک یک 
تهیه کننــده برتر اســت و جایزه منتخــب هیات مدیران 
آژانس فیلم کوتاه شــامل مبلغ ۷۰۰ یورو وجه نقد است 

که توسط آژانس فیلم کوتاه به اثر منتخب اهدا می شود.

رئیس شورای شهر اصفهان:

اصفهان به بن بست محیط زیستی رسید

نبود جاده دسترسی ۸۰۰ کارگر را بیکار و معادن شن و ماسه جوبجی رامهرمز را تعطیل کرد

جولان واسطه ها پایان ندارد

سیاهه مشکلات پنبه کاران خراسان جنوبی

جایزه بزرگ هفدهمین جشنواره فیلم موبایل فرانسه به فیلمی از قشم رسید

رفع نزدیك به یك هزار و 9۰۰ حادثه و اتفاق
 در حوزه آب شرکت آب و فاضلاب خوي 

گروه شهرستانها: مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب شهرستان خوي تعداد 
کل حوادث رخ داده در شــبکه و انشعابات آب شرکت آب و فاضلاب خوي در 
هشــت ماهه سال جاري را از یک هزار و ۸۹3 مورد اعلام کرده و افزود: از این 
تعداد حادثه بیشترین مورد به ترتیب مربوط به انشعابات با بیش از یک هزار و 
۱۶۰ حادثه و شــبکه توزیع با بیش از ۵۰۹ مورد بوده است.  یداله سلطاني  با 
اشــاره به اینکه  شــرکت آب و فاضلاب خوي اهمتام ویژه اي  در جهت کاهش 
هدر رفت آب شــرب  و آب به حساب نیامده دارد، اظهار کرد: سرعت بخشیدن 
به رفع شکســتگي ها و اصلاح شبکه هاي توزیع آب فرسوده از جمله برنامه هاي 
شــرکت آب و فاضلاب در این زمینه است.ســلطاني با اعلام  اینکه یک هزار و 
۸۹3 مورد حادثه توســط همکاران واحد اتفاقات شرکت در ۸ ماهه امسال رفع 
شده است گفت : از این تعداد اتفاقات یک هزار و ۱۶۵ مورد در سطح شهرهاي 
شــرکت و ۷۲۸ مورد نیز در روستاهاي شــرکت اتفاق افتاده که در اسرع وقت 
توسط اکیپهاي عملیاتي رفع شده است ۰وي بیشترین حوادث رخ داده در این 
ســال را مربوط به ماه هاي مرداد و شــهریور اعلام کرد.مدیرعامل شرکت یکي 
از چالشــهاي این شرکت در گذشته را اتفاقات روستایي عنوان کرد و افزود : با 
توجه به طولاني بودن مســیرهاي روستایي و بعضا مناسب نبودن و گستردگي 
روستا در اطراف شهرســتان خوي در بعضي مواقع اکیپ اتفاقات تا رسیدن به 
محل مورد نظر باید کیلومترها و ســاعتها در راه باشــند . سلطاني خاطر نشان 
کرد : ولي در حال حاضر در هر کدام از بخشها اکیپ هاي امدادي مستقر شده 
اند تا در صورت بروز حوداث در کمترین زمان ممکن بتوانند اتفاقات موجود را 
رفع کنند .وي از شــهروندان خواست تا هرگونه شکستگي و هدر رفت آب را از 

طریق سامانه ۱۲۲ اطلاع رساني کنند.

بازدید استاندار گیلان از پروژه رینگ آبرسانی و 
خط انتقال آب شرب لنگرود، چاف و چمخاله

گروه شهرستانها: استاندار گیلان در سفر یکروزه به شهرستان لنگرود از 
عملیات اجرایی پروژه رینگ آبرســانی و اجرای خط انتقال آب شرب شهرهای 
لنگــرود، چاف و چمخاله بازدید کرد. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت 
در ایــن بازدید گفت: به منظور تامین آب شــرب مطلوب و پایدار شــهرهای 
لنگرود، چاف و چمخاله و ۱۲ روســتای این شهرســتان، پروژه رینگ آبرسانی 
لنگــرود به طول ۱۶۵۰ متر با اســتفاده از لوله پلی اتیلن ۶3۰ میلی متری در 
حال اجراست.ســید محسن حســینی، اعتبار اجرای این پروژه را ۷۱ میلیارد 
ریــال ذکر کرد.وی همچنین با اشــاره به اجرای خط انتقــال به طول 3 هزار 
و ۸۰۰ متر با اســتفاده از لوله پلی اتیلــن ۴۰۰ میلی متری افزود: ۴۸ میلیارد 
ریال اعتبار برای اجرای این خط انتقال هزینه می شود.مدیرعامل شرکت آبفای 
گیلان تصریح کرد: با اجرای این ۲ پروژه، آب آشــامیدنی ســالم و بهداشــتی 
مناطقــی از شــهرهای لنگرود، چاف و چمخاله و ۱۲ روســتای این مســیر از 
 مخــزن ۱۵ هزار مترمکعبــی لیلاکوه و تصفیه خانه بــزرگ آب گیلان تامین

 خواهد شد.

تعمیرات اساسی ترانس 23۰ کیلوولت پست آستارا
 به اتمام رسید

گروه شهرستانها: تعمیرات اساســی)اورهال( ترانس ۲3۰ کیلوولت ۱۲۵ 
مگاولت آمپر پســت ۶3/۲3۰ کیلوولت آستارا با موفقیت به اتمام رسید.حمید 
بابایی مدیر امور نظارت بر تعمیرات پســت ها و خطوط شرکت برق منطقه ای 
گیلان گفت: در راستای آمادگی برای تابستان پیش رو و تامین برق مطمئن و 
پایدار مشترکان محترم، تعمیرات اساسی ترانس ۲3۰ کیلوولت پست ۶3/۲3۰ 
کیلوولت آستارا به علت نشتی روغن بدنه و رادیاتورها و همچنین ضعف عایقی 
بوشــینگ ها  انجام و با موفقیت به اتمام رسید.وی افزود: در راستای تعمیرات 
اساســی این ترانس، علاوه بر رفع نشــتی روغن، تعویض 3 دستگاه رادیاتوربه 
علت پوســیدگی زیاد، تعویض تمامی اورینگ های مربوط به اتصالات تجهیزات 
ترانس، تعویض 3 دستگاه بوشینگ ۲3۰ کیلوولت فرسوده وجایگزین کردن با 
بوشینگ های تولید داخل به همراه ساخت آداپتورهای لازم، تعویض 3 دستگاه  
بوشینگ ۶3 کیلوولت فرسوده و جایگزین کردن با بوشینگ های تولید داخل، 
تعویض ترمومترهای  روغن و ســیم پیچ، تصفیه فیزیکی روغن و اصلاح  گروه 
بندی فن های خنک کننده ترانس انجام شــد.مدیر امــور نظارت بر تعمیرات 
پســت ها و خطوط گفت: تعمیرات اساســی این ترانس توسط پیمانکار پروژه 
شرکت مهندسین برق گیلان زمین از آبان ماه آغاز شد و طی حدود دو ماه به 

اتمام رسید. برای اجرای این پروژه اعتباری معادل ۵ میلیارد ریال هزینه شد.

آغاز کشاورزی قراردادی برای کشت گیاهان 
دارویی در بین کشاورزان لرستان

رئیس جهاد دانشــگاهی لرســتان گفت: کشــاورزی قراردادی برای کشت 
گیاهان دارویی در بین کشــاورزان استان آغاز شده است.به گزارش ایلنا، امین 
سلاحورزیان در رویداد شتاب استارتاپی با موضوع گیاه دارویی مرزه خوزستانی 
که در دانشگاه علمی کاربردی جهاد دانشگاهی خرم آباد برگزار شد، اظهار کرد: 
لرستان به دلیل شرایط مناسب آب و هوایی و خاک، یکی از نقاط ارزشمند، در 
راســتای پرورش گیاهان دارویی است.وی اضافه کرد: در مناطق مختلف استان 
گیاهــان دارویی به طــور طبیعی رویش دارند اما قبلا روی کشــت و فرآوری 
گیاهان دارویی زیاد کار نشــده بود.ســلاحورزیان بیان کــرد: با توجه به اینکه 
مردم اســتان تمایل به مصرف گیاهان دارویی دارند تصمیم بر آن شد که روی 
کشــت، تولید و فرآوری گیاهان دارویی کارهای خوبی انجام شــود.وی تصریح 
کرد: جهاد دانشــگاهی لرســتان از ســال ۸۶ کارهای خوبی در راستای کشت 
گیاهان دارویی و اهل ســازی آنان انجام داده اســت.این مســئول گفت: جهاد 
دانشگاهی لرستان مجتمع تحقیقات و فناوری گیاهان دارویی را در بام لرستان 
احداث کرده که در این مجتمع چهل نوع گیاه کشــت و اهلی سازی شده است 
و توانسته نهاده های استان را تا حد زیادی تامین کند.سلاحورزیان خاطرنشان 
کرد: کشــاورزی قراردادی برای کشت گیاهان دارویی در بین کشاورزان استان 
آغاز شــده اســت.رئیس جهاد دانشگاهی لرســتان بیان کرد:  بذر، قلمه و نشا 
استاندارد گیاهان دارویی را در استان فراهم کرده ایم.وی گفت: مرزه خوزستانی 
یکی از گیاهان اندمیک و ارزشــمند لرســتان اســت که در صنایع بهداشتی و 
دارویی کاربرد دارد و در بام لرســتان به صورت ویژه کشت می شود و قلمه آن 
را به اســتان های همجوار ارسال می کنیم.سلاحورزیان با بیان اینکه در دانشگاه 
جامــع علمی کاربردی باید علم و کاربرد کنــار هم قرار بگیرند، تصریح کرد: در 
این رویداد اســتارتاپی ایده هایی که پذیرفته شوند در راستای کاربردی کردن 

آنها حمایت خواهند شد.

امتحانات دی ماه مدارس قزوین
 حضوری برگزار می شود

مدیرکل آموزش و پرورش اســتان قزوین گفت: مجبور به برگزاری حضوری 
آزمون های دی ماه هســتیم؛ چرا که آزمون هــای غیرحضوری از روایی و پایی 
لازم برخوردار نیســت و در برخی دروس شاهد افزایش هفت نمره توسط یک 
دانش آموز هســتیم که نشــان می دهد نمرات واقعی نیست.به گزارش خبرنگار 
ایلنا در قزوین،حســنعلی اصغری در جلسه ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا که 
پیش از ظهر امروز در ســالن اجتماعات اســتانداری برگزار شد، گفت: براساس 
آمار اعلام شــده بین بازگشایی مدارس و میزان ابتلا به کرونا در دانش آموزان 
ارتباط مستقیمی وجود نداشت و کانون های آلودگی مدارس اعلام نشده است و 
توجه به این مهم در رفع دغدغه و نگرانی خانواده ها کمک خواهد کرد.مدیرکل 
آموزش و پرورش استان قزوین ادامه داد: تاکید بر بازگشایی مدارس به صورت 
آرام، ایمن، تدریجی و اقتضایی مطرح بود و در اســتان قزوین در حوزه هایی که 
به آموزش و پرورش مربوط بودد اقدامات خوبی صورت گرفته و در حال حاضر 
۱۰۰ درصــد دانش آموزان نوبت اول و حدود ۷۵ درصد نیز نوبت دوم واکســن 
کرونا را دریافت کرده اند.وی عنوان کرد: در دســتورالعمل بازگشایی مدارس بر 
رعایــت فاصله گذاری و تهویه تاکید ویژه شــده که مورد توجه قرار گرفته و هر 
مدرسه نیز متناســب با شــرایط خود کلاس های حضوری را دایر می کند.این 
مســئول درباره تهیه دســتگاه تهویه برای مدارس اظهار کرد: در استان قزوین 
۱۰ هــزار کلاس درس وجود دارد و تامین هزینه برای دســتگاه تهویه باتوجه 
به محدودیت منابع مالی در کشــور و آموزش و پرورش امکان استفاده از منابع 
دولتی به راحتی امکانپذیر نیســت؛ ضمن اینکه خیرین نیز بیشــتر بر مدرسه 
سازی گرایش دارند.اصغری گفت: برای برگزاری امتحانات حضوری در دی ماه 
آمادگی داریم و برای جلوگیری از خســارت جــدی در حوزه آموزش باید این 

امتحانات حضوری باشد.

اخبار کوتاه


